
Людський потенціал і належне фінансування 
як рушійна сила в розв’язанні чорнобильських проблем

Під головуванням зас
тупника Голови Верхов
ної Ради Оксани Сироїд 
відбулися слухання «30 
років після Чорнобиля: 
уроки та перспективи». 
Доповідачі та промовці 
наголосили на тому, що 
Чорнобильська катас
трофа не має аналогів за 
масштабами забруднен
ня і негативного впливу 
на людей та окреслили 
завдання, які має пер
шочергово розв'язати 
держава, щоб уникнути 
подальшого поглиблен
ня проблеми.

Зокрема, заступник мі
ністра екології та природ
них ресурсів Ганна Врон- 
ська у своїй доповіді наго
лосила, що 30-й рік після 
трагедії Президент Петро 
Порошенко оголосив Ро
ком вшанування учасників 
ліквідації наслідків аварії 
та пам’яті жертв Чорно
бильської катастрофи. Во
на також зазначила, що 
хоч у зоні й локалізовано 
величезні запаси радіонук
лідів, радіаційний фактор 
продовжує залишатися ос
новним у визначенні по
тенційної небезпеки.

Тим часом представник 
Міністерства соціальної 
політики В. Івашкевич заз
начив, що на сьогодні все
бічної уваги і захисту дер
жави потребують 1,9 міль
йона осіб, що постражда
ли внаслідок аварії, серед 
них понад 108 тисяч інвалі
дів та понад 418 тисяч по
терпілих дітей.

Посадовець також заз
начив, що з ініціативи гро
мадських чорнобильських 
організацій було підготов
лено та внесено на роз
гляд уряду відповідний за
конопроект щодо збіль

шення мінімальних пенсій, 
пенсійних виплат за кате
горіями постраждалих. 
Врегульовано питання 
призначення пенсій вдо
вам у зв’язку з втратою го
дувальника тощо.

Заступник міністра охо
рони здоров’я України Вік
тор Шафранський заува
жив, що показники захво
рюваності протягом остан
ніх років, на жаль, збільшу
ються. Великої уваги пот
ребує проблема пошире
ності та захворюваності на 
рак щитоподібної залози, 
особливо це стосується 
тих, кому на момент аварії 
було до 18 років.

Для прикладу: якщо в 
1986-90 роках серед вка
заної категорії щорічно ре

єструвалося у середньому 
12 випадків захворювання 
на рак щитоподібної зало
зи, то нині щорічно таких 
400 випадків. На жаль, за 
останні роки спостеріга
ється й поступове зрос
тання захворюваності ді
тей. Посадовець також на
голосив, що хоч повнота 
охоплення профілактични
ми оглядами є високою, 
слід звернути увагу на 
якість диспансеризації.

Голова Державної ін
спекції ядерного регулю
вання Сергій Божко пос
каржився на ситуацію з фі
нансуванням робіт. Зокре
ма, на відсутність зрушень 
у частині реалізації проек
тів щодо сховища осклова- 
них високоактивних відхо
дів, що повертатимуться з 
Російської Федерації після

переробки відпрацьовано
го палива, і що немає жод
них кроків у частині добу
дови сховища для захоро
нения РАВ.

Залишається незадовіль
ною й ситуація з функціону
ванням Державного фонду 
поводження з радіоактивни
ми відходами, які форму
ються за рахунок сплати 
екологічного податку.

Водночас Сергій Божко 
наголосив на тому, що ре
алізація деяких міжнарод
них проектів має позитив
ну динаміку. Проте постій
но відкладається, пере
важно через відсутність 
фінансування, розробка та 
реалізація заходів щодо 
поводження з паливовміс- 
ними матеріалами.

Тим часом голова Дер
жавного агентства з уп

равління зони відчуження 
Віталій Петрук підкреслив, 
що природа зони відчу
ження відроджується. І хоч 
частина, яка забруднена 
плутонієм, ніколи не по
вернеться для проживання 
населення, ми можемо 
створити там спеціальну 
зону промислового вико
ристання. Решта дві трети
ни Зони відчуження в май
бутньому можуть бути дос
тупними для проживання, 
звісно, якщо це буде до
цільно з економічної точки 
зору. Тим часом було б ду
же доцільно, аби зона від
чуження стала майданчи
ком для вітчизняних та іно
земних науковців. За тех
нічної допомоги Європей
ського Союзу тут уже має
мо сучасну лабораторію, 
оснащену найновішим об
ладнанням, і це треба ви
користати з максимальною 
ефективністю.

Із співдоповіддю на слу
ханнях виступив також го
лова Комітету Верховної 
Ради України з питань еко
логічної політики, приро
докористування та ліквіда
ції наслідків Чорнобиль
ської катастрофи Микола 
Томенко.

Він зазначив, що із 30 
пунктів, які були заплано
вані державою і стосували
ся розв’язання чорнобиль
ських питань, на сьогодні 
виконано аж 4. «Це прий
няття змін до Податкового 
кодексу, де звільнили від 
оподаткування міжнародну 
допомогу. Створено міжві
домчу комісію, підготовле
но план заходів і оголоше
но рік «Роком вшанування 
учасників ліквідації аварії». 
Решта, як ви розумієте, 26 
позицій не виконано», зау
важив народний обранець.

Водночас Микола То
менко зазначив, що вдало

ся повернути доплати тим, 
хто працює в зоні відчу
ження, і розповів, що ухва
лено законопроект 2093. 
«Ми ухвалили його в пер
шому читанні й перекона
ли сесійну залу проголосу
вати за короткий розгляд 
процедури. Все, що зале
жало від нашого комітету, 
ми зробили, і парламент 
має розглянути закон 2093 
в другому читанні».

Томенко також з прик
рістю констатував, що пар
ламентському комітету не
має з ким співпрацювати, 
оскільки немає профільних 
ні віце-прем’єра, ні мініс
тра. «Тому ще одна вимога 
наших парламентських 
слухань —  повинен бути 
міністр і віце-прем’єр, 
який займається цими пи
таннями», —  наголосив М. 
Томенко.

Стосовно ж моментів 
стратегічного характеру, 
то Томенко зазначив, що 
життя в Чорнобилі не за
вершується з будівниц
твом об’єкта «Укриття». І 
після того, як ЄБРР закін
чить фінансування, ми по
винні використати потенці
ал людей, які тут працю
ють, і рухатися вперед, за
лучати інвестиції тощо. А 
для цього потрібно міняти 
управлінську модель.

Що стосується частини 
території, то її, вважає Ми
кола Томенко, треба ро
зумно використовувати і 
для наукових досліджень, і 
з промисловою метою. Тут 
також має постати Дер
жавний музей-архів народ
ної культури українського 
Полісся.
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На сьогодні всебічної уваги і  захисту держави потребують 1,9 мільйона осіб, що постраждали від Чорнобиля
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